
Zeer Geheim 

RAAD VOOR EUROPESE ZAKEN 

Nr.10562 

Notulen van de vergadering gehouden op 
vrijdag 6 juni 1983 in de Trêveszaal van het 

Kabinet Minister-President, 's middags 
van 2 uur tot 4 uur 

Aanwezig: minister-president Lubbers en de ministers 
Van Aardenne, Braks, Van den Broek, Ruding 
en Schoo alsmede de staatssecretarissen 
Bolkestein, Kappeyne van de Coppello en 
Van Eekelen 

Voorts zijn aanwezig de heren Bergman (LV), 
Van Blankenstein (SZW), Engering (Fi), 
De Grooth (EZ), Nieman (BuZ), Petit (BuZ), 
Rutten (PV-EG), en Van Swinderen (BuZ) 

Secretaris : mr.J.P.M.H.MerckeIbach 
Adjunct-secretaris: mr.T.J.M.van Oorschot 

1. Notulen van de vergadering van 18 maart 1983 
(nr.10404) 

Vastgesteld 

2. Mededelingen 

De minister-president attendeert de 
vergadering op het gesprek met de heer Andriessen 
op 7 juni 1983 om 9 uur in de Trêveszaal. Ter 
voorbereiding van de Europese Raad zal nog een 
REZ gehouden worden op donderdagochtend 16 juni 
1983 van 9 uur tot 10 uur. De Benelux-partners 
hebben aangedrongen op overleg op vrijdagochtend 
17 juni 1983 in Stuttgart. 
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Minister Ruding merkt op dat de 
coördinatiecommissie de nota heeft besproken, 
maar voor rekening gelaten van het ministerie van 
Buitenlandse Zaken. Hij acht het juist nu geen 
andere status aan de nota te verlenen, daar deze 
enkele standpunten bevat die niet geheel stroken 
met eerdere conclusies van de REZ. Spreker doelt 
met name op de tweede alinea van blz.10 
betreffende de begrenzing van netto-posities waar 
een te positieve benadering is weergegeven. Voor 
het overige kan de nota een evenwichtig stuk 
genoemd worden. 

Minister Van den Broek heeft de indruk 
dat ten aanzien van deze paragraaf geen verschil 
van mening bestaat met Financiën. Hierin wordt 
slechts aangegeven dat een onderzoek noodzakelijk 
is om te komen tot een evenwichtigere verdeling 
van de bijdragen aan de Gemeenschap, daar 
Nederland de modulatietechniek van de Commissie 
afwi jst. 

Minister Schoo verzoekt om toevoeging 
van een paragraaf over de ontwikkelings
samenwerking, waarin een structurele verbetering 
van de positie van de ontwikkelingslanden wordt 
bepleit. 

De minister-president stelt voor met 
instemming kennis te nemen van de notitie die nog 
zal worden aangevuld met paragrafen over milieu
beleid en ontwikkelingssamenwerking. De raad 
stemt hiermee in. 

Notitie van het ministerie van Landbouw en 
Visserij inzake het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid en de budgettaire problematiek 

Staatssecretaris Van Eekelen licht toe 
dat de als moedig te kwalificeren notitie van 
Landbouw en Visserij teruggrijpt naar de 
zg. Londense formule, waarin is vastgelegd dat de 
meerjarige-uitgavennorm voor de de landbouw 
achter moet blijven bij de stijging van de eigen 
middelen. Voorgesteld wordt nu om aan deze 
formule een juridisch bindend karakter te 
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verlenen. Voorts worden enkele nieuwe gedachten 
naar voren gebracht, zoals ruimere bevoegdheden 
voor de Commissie om een effectief marktbeheer te 
kunnen voeren en het afschaffen van automatismen 
bij interventies. Sommige gedachten zijn echter 
nog niet nader uitgewerkt. Tijdens de bespreking 
met commissaris Andriessen op 7 juni 1983 kunnen 
deze gedachten worden afgetast en wellicht kan de 
Commissie ertoe worden gebracht om deze ideeën 
over te nemen in haar eigen voorstellen. 
Vervolgens kunnen tijdens de aanstaande Algemene 
Raad en tijdens de Europese Raad kunnen enkele 
van de gedachten uit de notitie worden gelanceerd. 

Minister Braks maakt zich ernstige 
zorgen over het voortbestaan van het gemeen
schappelijk landbouwbeleid. Onder de gegeven 
sociaal-economische omstandigheden is een 
zuiniger beleid geboden, temeer daar de inkomens 
buiten de landbouw minder snel stijgen. Dit kan 
betekenen dat in sommige gevallen zelfs genoegen 
moet worden genomen met negatieve prijs
aanpassingen. Deze stelling heeft spreker reeds 
verdedigd tijdens de jongste prijs-
onderhandelingen. Zowel door de Commissie als 
door de raad is thans een terughoudend prijs
beleid gevoerd. De Commissie heeft tot dusver 
onvoldoende onder druk gestaan om beheerst op te 
treden bij het marktbeheer. Een strikte toe
passing van de Londense formule zal de Commissie 
ertoe dwingen in de sfeer van restituties en 
interventies tot beperking van de uitgaven te 
komen. Spreker heeft de in de notitie neergelegde 
ideeën globaal besproken met het landbouwschap, 
waar men wel begrip toonde voor de noodzaak van 
aanpassing van het beleid. Nederland zal als 
netto-ontvanger in deze wel genuanceerd moeten 
opereren. 

Minister Van Aardenne stemt in met de 
in de nota geopperde ideeën. Zijns inziens gaat 
het er vooral om dat de producenten meer markt
conform moeten gaan handelen. Overigens zal een 
budgettaire normering nog veel problemen geven, 
omdat de bestaande automatismen in een aantal 
sectoren een bindend karakter hebben. 
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Minister Ruding is minister Braks 
erkentelijk voor de constructieve nota die een 
goede aanzet geeft voor zinvolle ombuigings
maatregelen. De gedachten uit deze nota dienen nu 
operationeel te worden gemaakt door ze in 
Stuttgart en vooral in het Nederlandse en 
Brusselse landbouwcircuit met kracht naar voren 
te brengen. Spreker zou er wel voor willen 
pleiten de ombuigingsvoorstellen nog scherper 
vast te leggen door een bindend karakter te geven 
aan de uitgavennorm. Dit betekent ook een 
versterking van de bevoegdheden van de Commissie 
om het marktbeheer te kunnen binden aan het 
begrotingskader; een uiterst terughoudend prijs
beleid inclusief de mogelijkheid van negatieve 
prijsaanpassingen; kwantitatieve beperking van de 
te garanderen hoeveelheden produkten; een 
financiële medeverantwoordelijkheid van de 
producent en ten slotte ook enige concrete 
ombuigingsvoorstellen in de zuivelsector ter 
wille van de geloofwaardigheid van Nederland. 

Ambassadeur Rutten wijst erop dat de 
Commissie bezig is concrete voorstellen uit te 
werken. De Nederlandse voorstellen kunnen naar 
zijn oordeel beter worden gebruikt als 
amendementen op de voostellen van de Commissie. 
Het lijkt hem niet verstandig deze voorstellen in 
te dienen voordat het commissiedocument is 
verschenen. 

De minister-president is er verbaasd 
over dat Nederland, blijkens de derde voetnoot in 
bijlage 1, in 1982 215 mecu netto heeft ontvangen 
aan MCB's uit een totaal van 313 mecu. Hij pleit 
ervoor de bedragen genoemd in bijlage 1 ergens 
aan te relateren, bijvoorbeeld aan de produktie-
waarde per sector op Europees niveau. Ten aanzien 
van de zg. Londense formule vraagt hij zich af 
hoe dit zich verhoudt met een strakke begrotings
benadering, zoals wordt bepleit. Voorts heeft 
spreker vaak vernomen dat een meer kostenbewust 
marktbeheer op Europees niveau intelligenter zou 
kunnen worden aangepakt door een beter afzet- en 
overschottenbeleid. Hij vraagt of Landbouw en 
Visserij daarover een aparte notitie kan leveren. 

Minister Schoo vraagt of Landbouw en 
Visserij ook nader aandacht kan besteden aan de 
neveneffecten voor de ontwikkelingslanden. 
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Minister Braks zal de door de minister
president en minister Schoo gestelde vragen laten 
nagaan. Van groot belang is hoe de Nederlandse 
ideeën operationeel gemaakt kunnen worden. De 
voorstellen waar de Commissie mee bezig is, 
zullen niet geheel op dezelfde lijn liggen als de 
Nederlandse ideeën. De Commissie zal zeker een 
meer sociale benadering aanhangen. Om de 
Nederlandse gedachten zoveel mogelijk effect te 
doen sorteren, zou de vraag van de 
operationaliteit met de heer Andriessen kunnen 
worden besproken. Spreker is ervan overtuigd dat 
de Commissie, eenmaal gedwongen tot een afweging, 
de voorkeur zal geven aan een minder royaal 
restitutiebeleid en zal neigen naar meer 
protectionisme. Spreker is geen tegenstander van 
kwantitatieve beperking van de produktie, maar 
alleen via globale maatregelen. Verder zou de 
medeverantwoordelijkheidsheffing die in de 
zuivelsector al bestaat, kunnen worden toegepast 
in andere sectoren. Dergelijke maatregelen 
betekenen als het ware een afstraffing van 
overproduktie voor de producent. Hierbij zij 
echter vermeld dat het instellen van een mede
verantwoordelijkheidsheffing op EG-niveau slechts 
mogelijk is in sectoren waar een zg. flessenhals 
bestaat. Spreker zegt toe dat een analyse van de 
uitgaven gerelateerd aan de produktiewaarde per 
sector gemaakt zal worden. 

Ambassadeur Rutten merkt op dat de 
discussie omtrent de beheersing van de landbouw
uitgaven reeds is gevoerd in het kader van de 
mandaatsexercitie, doch toen tot geen enkel 
resultaat heeft geleid. Dit was hoofdzakelijk te 
wijten aan het feit dat een gemoduleerde 
behandeling van grote en kleine producenten werd 
nagestreefd en als gevolg van protectionistische 
tendenzen. 

Minister Braks wijst erop dat deze 
discussie nu wordt gevoerd onder andere 
omstandigheden, gezien de druk van het eigen 
middelenplafond. 
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De minister-president vreest dat de 
problemen onoplosbaar zijn zolang de inkomens
positie van de producent buiten schot moet 
blijven. Deze inkomenspositie zal nu uit
drukkelijk aan de orde moeten komen, bijvoorbeeld 
door een veel scherpere prijsstelling. Op dit 
terrein rust tot nu toe een soort taboe dat 
doorbroken moet worden. 

Minister Braks is van oordeel dat de 
sociaal-economische omstandigheden dit nu wel 
mogelijk maken. 

De minister-president stelt de volgende 
conclusies voor: 

a. De raad neemt met instemming kennis van de 
notitie van Landbouw en Visserij die nog op 
enkele punten zal worden aangevuld. 

b. De vraag hoe en op welk moment de voorstellen 
uit de notitie in de EG naar voren zullen 
worden gebracht, zal nader worden besproken 
met commissaris Andriessen. 

De raad stemt hiermee in. 

Voorbereiding van de Europese Raad dd. 1 7 , 18 en 
19 juni 1 9 8 3 

Staatssecretaris Van Eekelen licht toe 
dat de <voorstellen betreffende de toekomstige 
financiering op 13 juni 1 9 8 3 door de miniotor- van 
Buitenlandse Zaken besproken zullen worden. De 
resultaten van dat overleg zullen de bouwstenen 
moeten vormen voor het overleg in de Europese 
Raad. 

De heer De Grooth merkt op dat in 
Stuttgart zeker gesproken zal worden over de 
resultaten van de top van Williamsburg. Met name 
de tweede paragraaf van de verklaring van 
Williamsburg biedt wellicht aanknopingspunten 
voor de Europese Raad. Aan de Commissie zou 
kunnen worden gevraagd tijdig met voorstellen te 
komen om hierop in te spelen. Verruiming van het 
beleid is ook mogelijk door afbraak van protectie 
en verruimming van afzetgebieden in het koop
krachtige deel van de wereld. 


